
سبقت سالمندان از جوانان

معاون امور جوانان وزارت ورزش وجوانان از افزایش 10برابری سالمندان بالای 
60سال متقاضیان وام ازدواج خبر داد:

یلدا توکلی / گروه جامعه
   tavakoli.yalda11@gmail.com

این روزها افزایش چندبرابری وام ازدواج و 
حواشی مربوط به آن خبر ساز شده است. 
حواشی که متاسفانه از سوءاستفاده برخی 
افراد از این مسئله پرده برداری می کند و 
حقایق تلخی را آشــکار می سازد که زیر 

پوست شهر جریان دارد.
 این آمــار به معنای افزایش 

»کودک همسری« نیست
براساس آمار سال ۹۶، تعداد افراد زیر ۱۵ 
سال دریافت کننده وام ازدواج ۵۱نفر بوده 
است. از آنجاکه وام ازدواج به دختران از 
۱۳ سال و به پسران از ۱۵ سال پرداخت 
می شود، این افراد شــامل دختران بین 
ســنین ۱۳ تا ۱۵ ســالی هســتند که 
تســهیلات مذکور را دریافــت کرده اند. 
البته درسال ۹۷ همزمان با افزایش مبلغ 
وام ازدواج به ۱۵ میلیون تومان، این رقم 
به ۳۴۳۲ دختر زیر ۱۵ سال رسیده است. 
براساس اعلام بانک مرکزی در سال ۹۸ 
هم تا پایان مردادماه ۴۴۶۰ دختر زیر ۱۵ 
ســال وام ازدواج را دریافت کرده اند. این 
آمار به معنی افزایش »کودک همسری« 
نیست، بلکه نشان دهنده افزایش تعداد 
افراد زیر ۱۵ ســالی اســت که متقاضی 
دریافت وام ازدواج شده اند. این درحالی 
اســت که برخی ســودجویان درجهت 
تشویش افکار عمومی و رسیدن به مقاصد 
خود، این هشــدار آماری که برای توجه 
قانون گذار به ابهامــات و نواقص و درنظر 
گرفتن نظارت های درســت بــر اجرای 
قانون داده می شــود را به مباحثی چون 
کودک همســری و... مرتبط می کنند تا 
قانون گذار توجه لازم به نظارت قانونی در 

پرداخت این وام را نادیده بگیرد.
 افزایش ۳ تا ۴ برابری دختران 

زیر ۱۵ سال وام گیرنده
محمدمهــدی تندگویان، معــاون امور 
جوانــان وزارت ورزش و جوانــان در 

خصوص ازدواج افراد زیر ۱۵ سال یادآور 
شد: اگر روند مذکور تا پایان سال با همین 
شــیب پیش برود، پیش بینی می کنیم 
تعداد این افراد به ۱۲ هزار نفر نیز برسد. 
در حقیقت این رقم نســبت به کل سال 
۹۷ نشــان دهنده افزایش ۳ تا ۴ برابری 
دختران زیر ۱۵ سالی است که تقاضای 
دریافت وام ازدواج کرده و آن را دریافت 
کرده اند. وی با بیان اینکه از لحاظ عقلانی 
مشــخص اســت که یک دختر زیر ۱۵ 
ســال توانایی بازپرداخت اقساط وامش 
را ندارد، افــزود: حتی اگر تصور کنیم که 
این دختران در مواردی بــه بلوغ کامل 
جســمی و فکری رسیده باشــند اما در 
هرحال توانایی پرداخت اقساط وام خود 
را ندارند و احتمالاً همسر یا سایر اعضای 

خانواده آن ها باید اقساط وام را پرداخت 
کند. این درحالی اســت که اگر این وام 
در ســنین ۱۸ ســال به بالا به دختران 

پرداخت شود،فرد قدرت تصمیم گیری و 
مطالبه گری درخصوص سهم مالی خود 
در زندگی مشــترک را خواهد داشت. به 
عبارت دیگر به نظرمی رســد قانون گذار 
باید سهم وام این دختران را تا سنی که فرد 
بتواند وارد عرصــه مدیریت مالی زندگی 
و خانوادگی شود، محفوظ نگه دارد و به 
میزان ســهم اشــتراکی افراد در زندگی 

مشترک توجه کند.
 افزایش متقاضیان بالای ۶۰ 

سال وام گیرنده
معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
افزود: از سوی دیگر در ســال ۹۶ تعداد 
افراد بالای ۶۰ سال که وام ازدواج دریافت 
کرده اند ۲۲۴ نفر بوده است که این رقم 
در ســال ۹۷ به ۳۵۳۰ نفــر و در ۵ ماه 

نخست ســال ۹۸ به ۲۲۴۴ نفر رسیده 
است. همچنین این موارد روی میانگین 
سن ازدواج در کشور هم مؤثر هستند. این 
موضوع نشان می دهد قانون گذار تاکنون 
به بازه ســنی دریافــت وام ازدواج توجه 

نکرده است.
افزایــش وام ازدواج بــه    

۵۰ میلیون تومان
وی با بیان اینکه امســال نیز کمیسیون 
فرهنگی مجلس تصویب کرده است که 
رقم این وام برای سال آینده به ۵۰ میلیون 
تومان افزایش پیدا کند، تصریح کرد: اتفاقاً 
اگر شرایط بازپرداخت این وام برای جوانان 
تسهیل شود، به طوری که آن ها را به دلیل 
اقســاط بالا تبدیل به بدهــکاران بانکی 
نشوند، شاید بخشی از هزینه های آن ها 

برای آغاز زندگی مشترک تأمین شود.
وی با بیان اینکه سامانه رسمی پرداخت 
وام ازدواج در کشور از سال ۸۸ آغاز به کار 
کرده است، توضیح داد: مبلغ تسهیلات 
ازدواج در آن زمــان حدود ســه میلیون 
تومان و با اقســاط ۳۶ ماهه بود. مبلغ و 
شــرایط بازپرداخت این وام تا سال ۹۵ 
تقریباً دچــار تغییر خاصی نشــد؛ این 
درحالی اســت که طی آن بازه زمانی نیز 

شاهد تورم حدود ۴۵ درصدی بودیم.
 فعالیت سایت های ترویج دهنده 

ازدواج صوری
تندگویــان ادامــه داد: از دیگــر موارد 
نگران کننده ای که درســال های اخیر با 
آن روبه رو بودیم نیــز می توان به مطرح 
شــدن موضوع خریدوفروش وام ازدواج 
ســایت های ترویج دهنده ازدواج صوری 
و ... اشاره کرد که قانون گذار نسبت به آن 
توجه نکرده اســت؛ چراکه اگر این موارد 
تخلف هستند باید فکری در این خصوص 
کرد. نباید فراموش کرد کــه اگر این وام 
به جامعه هدف خود یعنی جوانان نرسد 
و تبدیل به معامله شــود، منجر به بروز 

آسیب های اجتماعی می شود.

 محکومیت شبنم نعمت زاده 
به ۲۰سال حبس

مهر: سخنگوی قوه قضایی در نشست خبری 
خود با خبرنگاران از صدور رأی پرونده شبنم 
نعمت زاده خبر داد و گفت: در این پرونده شبنم 
نعمت زاده و لشگری پور، به جرم مشارکت در 
اخلال عمده از طریق توزیع مایحتاج عمومی 
به ۲۰ســال حبس تعزیری و ۷۴ضربه شلاق 
و محرومیت دائم محکوم شدند. شبنم، به رد 
مال و معــادل ۴۵میلیاردریال محکوم شــده 
است. بنابر اعلام اســماعیلی، هر دو متهم به 
حبس تعزیری به علاوه ۷۴ضربه شلاق تعزیری 
و محرومیت دایم از هرگونــه خدمات دولتی 
محکوم شدند. شبنم، شخصاً به رد مال معادل 
۴۵میلیاردریال و متضامناً به رد ۳۶میلیاردریال 
در حــق اســتراژن دارو، ۱۷۷میلیاردریال در 
حق داروســازی اســوه، ۱۷۵میلیاردریال در 
حق داروســازی جابرابن حیان، ۵میلیاردریال 
در حق ایران ســرنگ، ۲۶میلیاردریال در حق 
رامافارمین، ۱۳۷میلیاردریال در حق زهراوی 
۴۶۲میلیارد و۷۲۶میلیون ریال در حق شرکت 
داروســازی فارای، ۳۷میلیاردریــال در حق 
شرکت لابراتورهای ازک، ۱۶۸ میلیاردریال در 
حق شرکت دراوسازی پارس دارو، ۵۶میلیارد 
در حق کاسپین تامین، ۲۷میلیاردریال در حق 
داروسازی ریحانه اصفهان، ۲۲میلیاردریال در 
حق فارما شیمی و شــرکت داروسازی رسا به 
عنوان شخص حقوقی به پرداخت ۳هزار و ۷۰۰ 
میلیارد و ۲۹۶میلیون و ۷۵۹هزار و ۱۹۸ ریال 
به عنوان جزای نقــدی در حق صندوق دولت 

محکوم شده است.

شیوع اعتیاد در دانش آموزان 
۲/1 درصد است

مهر: ســخنگوی ســتاد مبارزه با موادمخدر 
در حاشیه نخستین نشســت خبری در جمع 
خبرنگاران اظهار کــرد: در نه ماهه امســال 
۱۵۸ هزار معتــاد متجاهر جمع آوری شــده 
است که ســال گذشــته در همین بازه زمانی 
تعداد ۱۶۸هزار معتاد متجاهر جمع آوری شده 
بود. وی افزود: میزان شــیوع اعتیاد در جامعه 
دانش آموزی ۲.۱درصد است. لطفی در پاسخ 
به پرسشی مبنی بر اینکه چند درصد معتادان 
متجاهری که در کمپ ها نگه داری می شــوند 
بعد از خارج شدن شان از کمپ ترک اعتیادشان 
به تثبیت رسیده است، گفت: ۲۰ تا ۳۰ درصد 
از افرادی که از کمپ ها مرخص می شــوند به 

تثبیت در درمان ترک اعتیاد رسیده اند.

 بیش از ۲۵هزارنفر
 نیازمند اهدای عضو هستند

رئیس انجمن اهدای عضو ایرانیان گفت: بیش از 
۲۵هزار نفر بیمار نیازمند اهدای عضو در کشور 
وجود دارد که سالانه کمتر از یک هزار نفر از آنان 
موفق به اخذ اعضای اهدایی هستند. کتایون 
نجفی زاده افزود: میزان ۹۹درصد مرگ ومیرها 
مرگ قلبی هســتند و تنها یک درصد از آنان 
مرگ مغزی است که می توان با اهدا اعضای این 
افراد، جان افــراد نیازمند اهدای عضو را نجات 
داد.وی با بیان اینکه ایران در زمینه اهدای عضو 
در دنیا رتبه ۳۷ را داراســت، خاطرنشان کرد: 
روزانه یک الی هفت نفر از افراد نیازمند اهدای 
عضو در سطح کشور به خاطر عدم وجود عضو 

اهدایی جان خود را از دست می دهند.

 ورود رسمی ایران 
به باشگاه امداد و نجات جهانی

شهرخبر: رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران از تشــکیل دو تیم امداد و 
نجات شــهری ســنگین در ایران با همکاری 
اتریش و دفتــر همکاری امور بشردوســتانه 
ســازمان ملل خبر داد. رضــا کرمی محمدی 
گفت: برگزاری دوره آموزشی و تشکیل دو تیم 
بین المللی جست وجو و نجات سنگین شهری 
یک اقدام ارزشمند برای ایران و اتریش و نشانه 
تمایل ایران برای گســترش همکاری با اروپا و 
حضور فعال در عرصه فعالیت های بشردوستانه 
است. وی با بیان اینکه برگزاری دوره بین المللی 
اینســاراگ یک نمونه موفق در همکاری های 
بین المللی و همکاری بین ســازمانی در کشور 
به شمارمی رود، افزود: این پروژه به عنوان یک 
نمونه از همکاری بین دو کشور اتریش و ایران 
در شرایطی تحقق یافته که مسائل بشردوستانه 

در دنیا مورد خدشه واقع شده است. 
در ادامــه، رئیس ســازمان مدیریــت بحران 
کشور نیز در سخنانی ضمن قدردانی از سفیر 
اتریش در ایران به دلیل ســازماندهی تشکیل 
تیم بین المللی جســت وجو و نجات شهری و 
سازمان های مشــارکت کننده در این دوره به 
ویژه سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران افزود: تشــکیل این دو تیم نقطه عطفی 
در فعالیت امداد و نجات کشور و روابط ایران و 

اتریش محسوب می شود. 
وی افزود: اجرای مانور تیم های اینساراگ در 
مالزی با حضور گروهی از ایران نشــان داد که 
این کار ارزشمندی برای سازمان های عملیاتی 
است و تیم های اینســاراگ زمان حادثه نقش 
مهمی در کاهش خسارات جانی و مالی دارند؛ 
از این رو مقرر شد تیم های اینساراگ در ایران 

نیز تشکیل شود.

کوتاه از جامعه
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  پرستارهای بی ادعا 
 روزتان مبارک

از پرســتارهای قدیمی بود که می گفت: الان 
وضعیت خیلی بهتر شــده، قبلًا تمام کارهای 
مریض را پرســتار انجام مــی داد؛ نه خبری از 
همراه بود و نه خانــواده اش. یعنی قانون اجازه 
نمی داد وظایف پرســتار را همراه بیمار انجام 
دهد. بــا این که خطــوط چهــره اش ازتعداد 
انگشت های دست هم گذشــته بود، اما هنوز 
طراوت و مهربانانه های شــغلش را می شد از 
نگاهش حس کرد. با اینکه رنگ بلوند نتوانسته 
بود موهای سفیدش را بپوشاند، اما با روسری 
سفید ســاتن با نقش و نگار رز قرمز، هارمونی 
جالبــی داشــت. او لبخنــدی زد و ادامه داد: 
»وقتی عاشق کارت باشــی با دل وجان برای 
مریضت وقت می گذاری، آن قــدر که متوجه 
تمام شدن شــیفتت نمی شــوی.« او گفت: 
»سخت گیری هایی که برای تحویل و مراقبت 
صفرتاصدی بیمارداشــتیم، حســاب وکتاب 
دقیقی که باید مثلًا برای نیم درجه بالا و پایین 
شدن تب مریض پس می دادیم، یا چند دقیقه 
دیرتعویض شدن پانسمان زخمش، الان دیگر 
چندان خبری از آن همه دقت عمل و نظارت 
در کار پرســتار نیســت. از آن طرف امکاناتی 
که اکنون در اختیارشان است و تسهیلاتی که 
امروز دارند، به هر حال نســبت به ما امتیازات 
بیشتر و بهتری دارند.« می گفت: »اتفاقاً پسرم 
پرســتار اســت و به میل خودش این رشته را 
انتخاب کرد. گاهی از مشکلاتشان برایم تعریف 
می کند؛ ولی بازهم می گویم شــکر خدا، الان 
اوضاع بچه هایی که در حرفه پرستاری فعالیت 
می کنند خیلی بهتر از قدیم هاســت.« شاید 
صحبت های این پرستار ۷۰ساله منطقی باشد 
و شاید هم گلایه های پسرش که الان جا پای 
مادر گذاشته درست است. جا دارد به بهانه این 
روز، با تذکر چند مورد از مشکلات حل نشده 
جامعه پرستاری، غبار خســتگی را از تن شان 
پاک کنیم و به متولیان امر یادآوربشویم که در 
این دورهمی هایی که به نام »روز پرستار« دارید 
حواستون به تلنبارشدن وعده هایی که هرسال 

پشت تریبون ها می دهید، باشد.
 وضعیت اشتغال  پرستارهای روزمزد با 
پایه حقوق کارگری در بیمارستان های 

خصوصی و غیره را فراموش نکنید.
 این همه اصرار برای مراقبت درمنزل 
برای چیست؟ آیا بهتر نیست به جای 
تعرفه های مراقبت درمنزل پیگیراجرای قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرســتاری باشید؟ تازه 
حتی اگر مشکلات پرستارها نیز حل شود، به 
نظرتان چند درصد مردم با وضعیت اقتصادی 
فعلی می توانند از خدمات مؤسســات مراقبت 

درمنزل استفاده کنند؟
درآمد حاصل از شیفت های پرستارها 
به حساب چه کسانی واریز می شود؟ آیا 
درخواست بودجه برای اجرای قانون ۱۳ساله، 
آدرس اشــتباه دادن بــرای اجــرا نکــردن 

تعرفه گذاری نیست؟
این ها بخــش کوچکی از ده هــا گلایه جامعه 
پرستاری است که از اول سال تا آخر سال انتقال 

می دهند. از ما یادآوری و از شما...!

یادداشت

پلمب مطب ۲ پزشک جراحی 
زیبایی غیرمجاز در پایتخت

مهر: معــاون پلیس نظارت بــر اماکن عمومی 
پایتخت از پلمب یک مطب پزشــکی در شرق 
تهران خبر داد و گفت: پزشک معالج در این مطب 
عمل های جراحی زیبایی پرخطر را بدون مجوز 
انجام می داد. سرهنگ نادر اظهار کرد: اواخر ماه 
گذشته خانم جوانی با مراجعه به پلیس امنیت 
عمومی اظهار داشت، برای دریافت خدمات درمانی 
به یکی از مطب های جراحی زیبایی در شرق تهران 
مراجعه کردم، ولی پس از آن متوجه شدم پزشکان 
این مطب فاقد پروانه تخصصی جراحی بوده از 
ادامه مراحل درمانی خــود منصرف و موضوع را 
بلافاصله به مأموران پلیس گــزارش داده ام. وی 
افزود: تحقیقات تکمیلی به این موضوع در دستور 
کار قرار گرفت تا اینکه در بازدید مشترکی که به 
همراه کارشناسان اداره بهداشت دانشگاه علوم 
پزشکی از این مطب انجام گرفت، مشخص شد  هر 
دو پزشک این مرکز دارای پروانه طبابت عمومی 
بوده و بدون داشــتن پروانه تخصصی به صورت 
غیرمجاز جراحی زیبایی لیپوماتیک و لیپوساکشن 
را انجام می دهند. وی گفت: هر دو پزشک دستگیر 

و مطب توسط پلمب  شد.

حادثه

دودِ ارزانی سیگار و قلیان به چشم مردم می رودتمام راه ها برای تهیه داروی MPS بسته است
ایسنا: وزیر بهداشت در حاشیه نشست معاونان آموزشی دانشــگاه های علوم پزشکی کشور درخصوص کمیاب شدن داروی بیماران 
MPS گفت: داروی بیماران MPS را یک کمپانی آمریکایی و یک کمپانی کره ای تحت لیسانس آمریکا تولید می کنند و ما همه ارز ریالی 
و دلاری تأمین این دارو را تهیه کردیم. اما به رغم حرف هایی که آمریکایی ها زدند، تمام راه ها برای تهیه این دارو در کشور ما بسته شده 
است. سعید نمکی تصریح کرد: با دورزدن تحریم ها برای همه داروهای اساسی، مشکلی در کشور نداریم ولی درخصوص داروی بیماران 
MPS هم چنان مشــکل داریم و فرزندان این ممکلت با بی رحمی آمریکایی ها مواجه شدند. وی خاطرنشان کرد: نامه ای را به دبیر کل 
سازمان بهداشت جهانی در انتقاد به ممانعت از تهیه داروی ام پی اس درکشور نوشتم و به شدت انتقاد کردم که این اقدام آمریکایی ها 

جنایت علیه بشریت محسوب می شود.

 خانه ملت: عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با بیان اینکه افزایش مالیات بر سیگار، استطاعت مالی برای خرید دخانیات را کاهش 
می دهد، گفت: درآمد حاصل از افزایش قیمت سیگار باید صرف بیماران ریوی و سرطان های ناشی از مصرف دخانیات شود. حیدرعلی 
عابدی گفت: در تمام کشورهای پیشرفته مالیات کلانی به دخانیات با هدف کاهش مصرف و اخذ درآمد برای درمان بیماران قربانی عوارض 
دخانیات، تعلق می گیرد. وی، با بیان اینکه بستن قهوه خانه ها با استفاده از زور و قوه قهریه نه تنها اثرگذار نیست بلکه بیکاری زیادی به 
همراه دارد، تصریح کرد: افزایش مالیات بر دخانیات باعث کاهش استطاعت مالی افراد شده و به مرور به کاهش مصرف منتهی می شود. 
وی با تاکید بر اینکه درآمد حاصل از افزایش قیمت سیگار و دخانیات باید صرف بخش های درمانی شود، اظهار کرد: با افزایش مالیات 

بر سیگار استطاعت مالی برای خرید دخانیات کاهش می یابد و درآمد حاصل از آن نیز صرف حوزه سلامت و آموزش جامعه می شود.

در سال ۹6 تعداد افراد 
بالای 60سال که وام ازدواج 
دریافت کرده اند ۲۲۴ نفر 
بوده است که این رقم در 

سال ۹۷ به ۳۵۳0 نفر و در 
۵ ماه نخست سال ۹۸ به 
۲۲۴۴ نفر رسیده است

زهرا وفایی/  گروه پارلمانی
Zahravafaei2009@gmil.com

آسمان پایتخت هم چنان دودآلود است و روزانه افراد 
بســیار زیادی را روانه مراکز درمانــی می کند. بوی 
نامطبوع ناشی از گازهای ســمی نیز هنوز در نقاط 
مختلف شهر با درجه کم و زیاد به مشام می رسد. عضو 
کمیسیون شوراها و امور مجلس شورای اسلامی، در 
این باره ضمن انتقاد شدید از سازمان محیط زیست 
بیان داشت: پارســال درهمین مجلس قانون هوای 
پاک را تصویب کردیم و مجری این قانون ســازمان 
محیط زیست است. چرا این سازمان خوابش برده و 

ضعیف عمل می کند؟
»پروانه مافی« بابیــان اینکه به رغــم ضرورتی که 
داشــت اما این قانون را اجرا نکردند، درباره علت آن 
گفت: مســلماً اجرای قانون هوای پاک سخت است 
و یک سری تبعات دارد، یک چیزهایی باید کم وزیاد 
شــود، پیگیری و خرج نیاز دارد اما دلیل نمی شود 
که قانون را اجــرا نکنند. این نماینــده مردم تهران 
در مجلس دهــم ادامه داد: شــکایت نامه ای را علیه 
دستگاه های ذی ربط ازجمله سازمان محیط زیست 
امضا کردیم و به هیئت رئیســه دادیم تا افرادی که 
درموضوع قانون هوای پاک تعلل و سرپیچی کردند 
براســاس ماده ۲۳۴ به قوه قضاییه معرفی شــوند و 
این نهاد به مسائل آنان رســیدگی و مجازاتشان را 
تعیین کند. مافی، با تاکید براینکه عملکرد سازمان 
محیط زیست بسیارضعیف اســت، تصریح کرد: اگر 
دستگاه ها بدانند وقتی در کارشــان جدیت ندارند 
سروکارشان با قوه قضاییه، دادگاه و مجازات خواهد 
بــود آن وقت به وظایف شــان عمــل می کنند. وی 
افزود: محیط زیست یک دســتگاه محوری بوده که 
با ۲۵دستگاه دیگرهماهنگ است و باید برای آلودگی 
هوا اقدام مؤثر انجام دهد. چرا بــه قانون هوای پاک 

اعتنایی نمی کنند؟ آلودگی هــوای تهران به خاطر 
اهمال کاری های محیط زیســت است، این سازمان 
یدطولایی در توجیه کاری دارد. عضو هیئت رئیسه 
کمیسیون شــوراها و امورمجلس ادامه داد: موضوع 
آلودگی هوا مسئله بسیار مهمی است که متاسفانه 
در کشور با جدیت مورد توجه قرار نمی گیرد؛ یعنی 
در زمان آبان و آذرماه که شرایط وارونگی هوا وجود 
دارد، می آیند یک مقدار راجع بدان صحبت می کنند 
بعد که تمام می شود دیگر پیگیری صورت نمی گیرد! 
وی بااعلام اینکه طی یک ســال اخیرفقط سه هزار 
و ششصد مرگ ومیر ناشــی از آلودگی هوا را درشهر 
تهران داشتیم، اظهار داشت: درحال حاضر اورژانس 
تهران اعلام کرده که ۱۵درصد مراجعات مردمی با 
مشکلات تنفســی افزایش یافته و درمجموع آماری 
را که بیمارســتان ها اعلام کردنــد آمار ۴۶درصدی 
مراجعات است. یعنی نیمی از جمعیت تهران به دلیل 
شرایط آلودگی هوا به بیمارستان ها مراجعه می کنند 

این مشکل بزرگی است. مافی گفت: عمده ترین علت 
مشکلات آلودگی هوا به وسایل نقلیه ای برمی گردد 
که موتورهای دیزلی دارند. هرچند همان بنزینی هم 
که می گویند یورو۴ است، بی تأثیر نیست. البته آمارها 
نشان می دهد آلودگی های ناشی ازخودروهای بنزینی 
بسیار کمتر است، اما آنچه اهمیت دارد نقش وسایل 
ترابری شهری مانند اتوبوس و کامیون ها در افزایش 
آلودگی هواســت؛ زیرا عمدتاً دیزلی و سوخت شان 
گازوئیلی است و بیش از ۵۵درصد آلودگی تهران را 
همین وسایل رقم می زنند. نماینده مردم تهران در 
بهارستان اضافه کرد: نقش کارخانه های اطراف تهران 
اعم از کارخانه سیمان، پالایشــگاه تهران هم کاملًا 
واضح است. شاهد هستیم این مراکز از گاز »مازوت« 
استفاده می کنند و این سوخت، گازهای سمی تولید 

می کند و بوی نامطبوع و مشکلات اخیر تهران هم به 
همین دلیل است. وی تصریح کرد: چرا وقتی مملکت 
این همه ذخائر گاز دارد، می آینــد از مازوتی که در 
گوشه ای انبار شده و می خواهند به نحوی مصرفش 
کنند اســتفاده و با جان مردم بازی می کنند؟! البته 
دراعتراض هایی که طی روزهای گذشــته داشتیم 
مازوت را حذف کردند. عضو هیئت رئیسه کمیسیون 
شــوراها و امور مجلس خاطرنشــان کرد: همه این 
بی توجهی ها آمار آلودگی را بالا می برد. چرا ۷۲درصد 
آلاینده ها در سطح شهر تهران از منابع متحرک تولید 
می شود؟ چرا باید ۲۰هزار خودروی دیزلی در شهر 
تهران تردد کند؟ چرا خودروهای از رده خارج را واقعاً 
از خط بهره وری خارج نمی کنند؟ پس دستگاه های 

مسئول چه کار می کنند؟

نامه شکایت نماینده های تهران از سازمان محیط زیست در راه قوه قضاییه

اهمال کاری سازمان محیط زیست دلیل آلودگی هوای تهران است

عکس خبر 

»قشم« یکی از اصلی ترین مقاصد گردشگری 
جنوب ایران در فصل زمستان است. قشم 
بزرگ ترین جزیره  ایران است که در خلیج فارس 
قرار دارد. جاذبه های گردشگری و طبیعی این 
جزیره در ایران همتا ندارد و هر گردشگری را به 
سمت خود جذب می کند. اگر اهل سفر هستید 
توصیه می شود به قشم سفر کنید و از زیبایی های 
این جزیره لذت ببرید.

 بهنام یوسفی / خبرگزاری مهر  

بهار قشم در فصل زمستان

پروانه مافی: نیمی از جمعیت تهران به دلیل آلودگی هوا به بیمارستان ها مراجعه می کنند

دریا وفایی/  گروه جامعه
daryavafaei2009@gmil.com
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